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Besvarelse af spørgsmål nr. 1332 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg 
 
Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 1332 (Alm. del), som 
Folketingets Retsudvalg har stillet til justitsministeren den 13. august 2024. 
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Lorentzen Dehnhardt (SF). 
 
 
 
Peter Hummelgaard 

/ 
Thomas Jørn Rasmussen 

  

   
   
Folketinget  
Retsudvalget 
Christiansborg 
1240 København K 
DK Danmark  
  
   
   
 

 

Dato: 10. september 2024 
Kontor: Straffuldbyrdelseskontoret 
Sagsbeh: Signe Rikke Øster 
Sagsnr.: 2024-10089 
Dok.: 3394305 

Slotsholmsgade 10
1216 København K.

T +45 7226 8400

www.justitsministeriet.dk
jm@jm.dk

Offentligt
REU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 1334

Retsudvalget 2023-24



 

 Side 2/3 

 
Spørgsmål nr. 1332 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg: 
 

” Vil ministeren kommentere på henvendelsen fra afsonere i 
Jyderup Fængsel, jf. REU alm. del – bilag 299 (fortroligt)?” 

 
Svar: 
 
1. Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet en 
udtalelse fra Direktoratet for Kriminalforsorgen, der har oplyst følgende: 
 

”Fængselsstraf skal, så vidt det er praktisk muligt, fuldbyrdes i 
nærheden af den dømtes hjemsted, jf. straffuldbyrdelseslovens 
§ 23, stk. 1.  Afgørelsen vil altid bero på en samlet og individuel 
vurdering, hvor der blandt andet tages højde for sikkerhed samt 
orden og tryghed for både den dømte og medindsatte.  
 
Princippet om afsoning i nærheden af den dømtes bopæl kan i 
medfør af straffuldbyrdelseslovens § 23, stk. 2, fraviges i en 
række tilfælde, herunder for at yde den dømte pædagogisk, 
lægelig eller anden særlig bistand, jf. bestemmelsens nr. 4. 
Under henvisning hertil placeres kvindelige afsonere 
fortrinsvist i Jyderup Fængsel.  
 
Jyderup Fængsel blev etableret som kvindefængsel i 2020 på 
baggrund af Aftale om kriminalforsorgens økonomi 2018-2021. 
Det fremgår af aftalen, at formålet med at etablere et 
kvindefængslet var at skabe bedre sikkerhed i forhold til at 
undgå chikane og seksuelle og fysiske overgreb fra mandlige 
indsatte og at forbedre muligheden for at tilpasse aktiviteterne 
og beskæftigelsen til kvindelige indsatte.  
 
Direktoratet for Kriminalforsorgen er opmærksom på, at den 
geografiske afstand til de indsattes børn og øvrige nære netværk 
kan udfordre muligheden for at få besøg samt hyppigheden af 
besøg for visse kvinder. Dette er forsøgt imødekommet igennem 
en række tiltag: 
 
- Kriminalforsorgen har etableret besøgslejligheder i åbent og 

lukket regi i Jyderup, hvor afsonere kan have overnattende 
besøgende, så de kan have samvær i et længere tidsrum end 
ellers. Derudover er der etableret familiebesøgsrum for alle 
indsatte i Jyderup, som er besøgsrum, der er særligt 
udformet til besøg af børn.  
 

- Kriminalforsorgen har derudover en ordning for 
transportstøtte til børn af indsatte, hvor børn og ledsager kan 
få refunderet deres transportudgifter, når de besøger en 
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indsat. Der kan bevilliges transportstøtte til besøg af 
indsattes børn, mindre søskende og børnebørn, hvor der har 
været en relation inden fængslingen. Ordningen skal være 
med til at sikre, at børn kan holde en regelmæssig kontakt til 
den forælder el.lign., der er frihedsberøvet, og at de ikke af 
økonomiske årsager afholdes fra at besøge deres mor, far 
el.lign. under indsættelsen. 
 

- Jyderup tilbyder i samarbejde med pårørendeforeningen 
SAVN forældregrupper, som tilbyder støttesamtaler eller 
gruppeforløb til indsatte forældre.” 

 
2. Som justitsminister ligger det mig meget på sinde, at vi gør, hvad vi kan, 
for at indsatte og deres familier kan opretholde kontakten under afsoningen. 
Børnene er ofte dem, der lider mest, når mor eller far sidder i fængsel, og 
det er meget vigtigt, at vi som samfund har fokus på, hvordan vi bedst 
hjælper disse børn til at få et godt forhold til deres forældre og undgå, at de 
følger i samme fodspor som forældrene. 
 
Vores fængselsvæsen er hårdt presset, og det ser regeringen meget alvorligt 
på. I regeringens kommende strafreform, som vi forventer at lancere senere 
i år, vil vi derfor kigge på, hvordan vi kan sikre, at fængselsvæsenet bliver 
polstret til at håndtere de udfordringer, vi allerede nu kan se, såvel som de 
udfordringer, vi endnu ikke kender. 
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